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Z domova  
 
Haló noviny  

Sanace skládky v druhé polovin ě 
2.4.2010    Haló noviny    str. 11   Z domova 

    (jč)    Pardubický kraj - Tisk     

LUKAVICE - Mezi největší ekologické zátěže v Pardubickém kraji patří bývalá skládka průmyslového odpadu v 
Lukavici. Ze skládky u obce na Chrudimsku odvezly do současnosti nákladní vozy více než 24 tisíc tun 
kontaminované zeminy. 
 Za likvidaci nebezpečného odpadu zaplatí Pardubický kraj 80 milionů korun. Celkem 85 procent nákladů 
poskytne kraji po podpisu smlouvy Státní fond životního prostředí. 
 Dodavatelské firmě Sdružení Baueko Lukavice zbývá pět měsíců na to, aby odtěžila starou ekologickou 
zátěž a lokalitu opětovně zrekultivovala. »Stará ekologická zátěž pochází z přelomu padesátých a šedesátých 
let 20. století, kdy byl vytěžený písník (jezero, které vzniká zatopením pískovny nebo štěrkovny po vytěžení 
písku nebo štěrku v případě ukončení těžby z jiného důvodu, pozn. red.) zavezen tzv. kyselými asfaltovými 
gudrony, což byl v té době odpad ze zpracování ropy v nedalekých Pardubicích,« uvedl na setkání s novináři 
přímo na skládce radní Václav Kroutil zodpovědný za zemědělství, životní prostředí a venkov. Dalším 
neřízeným skládkováním popílků a nepromyšlenou rekultivací skládky byly sice kyselé asfaltové gudrony skryty 
lidským zrakům, avšak tlak nadložní čtyřmetrové rekultivační vrstvy na plastické podloží způsoboval 
permanentní únik nebezpečných jedů do okolí. Znečištěno bylo široké okolí skládky. Jedy prosakovaly do 
Lukavického potoka, odkud se dostávaly do řeky Chrudimky. 
 Tisíce tun ropných odpadů skončily na řízené skládce nebezpečných odpadů. Jak uvedl Jan Kašpar ze 
Sdružení Baueko, těžbu ukončili díky mimořádnému nasazení techniky a příznivému počasí již v polovině února 
letošního roku. V současnosti se pracovníci firmy zaměřili na rekultivaci skládky. 
 Už dříve kraj vyčistil zamořený areál bývalé Tesly v Pardubicích, také zneškodnil nelegální sklad 
nebezpečných chemikálií ve Chvaleticích. 
 
Foto autor| Foto autor 
 
 
Východní Čechy - Královéhradecký kraj, Pardubický kraj  
 
Právo  

Z Lukavice mizí kontaminovaná zemina 
1.4.2010    Právo    str. 10   Východní Čechy - Královéhradecký kraj, Pardubický kraj 

    René Chvalina    Pardubický kraj - Tisk     

Ze skládky průmyslového odpadu jí bylo odvezeno již 24 tisíc tun, rekultivace má být dokončena v srpnu 
 
Více než 24 tisíc tun kontaminované zeminy již bylo odvezeno ze skládky průmyslového odpadu u obce 
Lukavice na Chrudimsku. Tato skládka patří mezi největší ekologické zátěže v Pardubickém kraji. 
 Kraj na sanaci uvolnil 12 miliónů korun ze svého, zbylých 68 miliónů získá od Státního fondu životního 
prostředí. Právo o tom včera informovala mluvčí Pardubického kraje Magdaléna Navrátilová. „Tisíce tun ropných 
odpadů skončily na řízené skládce nebezpečných odpadů u Čáslavi,“ řekl Právu Jan Kašpar ze sdružení 
Baueko, které sanaci provádí. Sdružení se díky příznivému počasí podařilo dokončit odtěžení kontaminované 
zeminy již v polovině února. Dodavatelské firmě nyní zbývá pět měsíců na to, aby dokončila opětovnou 
rekultivaci. 
 „Stará ekologická zátěž pochází z přelomu padesátých a šedesátých let 20. století, kdy byl vytěžený 
písník zavezen tak zvanými kyselými asfaltovými gudrony, což byl v té době odpad ze zpracování ropy v 
nedalekých Pardubicích,“ uvedl krajský radní Václav Kroutil. Prostor lomu zavážel pardubický podnik Paramo 
zbytky po rafinaci ropy. Později do této lokality vyvážely popel a škváru firmy z okolí a končil tam i komunální 
odpad. 
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 Neřízeným skládkováním popílku a nepromyšlenou rekultivací skládky byly sice kyselé asfaltové 
gudrony skryty lidským zrakům, avšak tlak nadložní čtyřmetrové rekultivační vrstvy na plastické podloží způsobil 
permanentní únik nebezpečných jedů do okolí. Znečištěno bylo široké okolí skládky a jedy prosakovaly do 
Lukavického potoka odkud pokračovaly až do Chrudimky. 
 Pardubickému kraji se v minulosti podařilo zlikvidovat skládku průmyslových odmašťovadel v Boru u 
Skutče na Chrudimsku. V Hodoníně u Nasavrk bylo rekultivováno úložiště agrochemikálií. Kraji se podařilo také 
zneškodnit nelegální sklad nebezpečných chemikálií ve Chvaleticích a vyčištění zamořeného areálu bývalé 
Tesly v Pardubicích. Nyní jej čeká také sanace zamořeného areálu bývalé Transporty Chrudim, z nějž se 
znečištění šířilo do okolních podzemních vod. 
 
*** 
 
Tisíce tun ropných odpadů skončily na řízené skládce u Čáslavi Jan Kašpar ze sdružení Baueko 
 
Regionální mutace| Právo - Východní Čechy 
 

 
Regionální  
 
ct24.cz  

Černé skládky stále znamenají problém 
31.3.2010    ct24.cz    str. 0   Regionální 

    ČT24    Pardubický kraj - Internet     

 
Lukavice (Chrudimsko)/Vysočina – V Pardubickém kraji likvidují jednu z největších černých skládek 
průmyslového odpadu, vedle níž žili obyvatelé Lukavice na Chrudimsku desítky let. Nebezpečné látky naváželo 
do bývalého lomu velké množství průmyslových podniků a chemikálie prosakovaly do místního potoka i řeky 
Chrudimky. Zamořenou, výrazně kyselou, zeminu je třeba důkladně pročistit, sanace celého území teď bude 
stát 80 milionů korun. 
 
Těžká technika odváží tisíce tun zapáchající nasáklé zeminy, odpad do pískovcového lomu v padesátých a 
šedesátých letech vozily nejrůznější podniky. "Jednalo se o extrémně kyselé ropné látky,“ uvedl Jan Kašpar ze 
společnosti Vodní zdroje Ekomonitor a radní Pardubického kraje Václav Kroutil (ČSSD) doplnil: "Těch látek se 
tady objevilo mnohem víc, jednoznačně určit původce není možné." K navážení jedů se dnes nikdo nehlásí. 
Cenu za likvidaci skládky Pardubický kraj ve výběrovém řízení srazil z původních 235 na osmdesát milionů. 
"Nebezpečná půda se odvážela na skládku nebezpečných odpadů do Čáslavi," vysvětlil vedoucí Odboru 
životního prostředí KÚ Pardubického kraje Josef Hejduk. 
 
Pětaosmdesát procent nákladů na likvidaci skládky pokryje evropská dotace, pět procent půjde ze státního 
rozpočtu. "Dříve nebyly prostředky na řešení takových starých ekologických zátěží. V současné době už díky 
operačnímu programu jsou," podotkla Ivana Vávrová z Odboru ekologických škod MŽP. Veronika Smolková ze 
Státního fondu životního prostředí dodala: "Právě skládky průmyslového odpadu jsou velmi často zanedbané a 
nedobře zrekultivované. Po mnoha letech se pak vyskytnou problémy." Již brzy se nechvalně známý lom v 
Lukavici promění k nepoznání, ze staveniště bude opět zelená plocha osázená stromy. 
 
Černých skládek, i když menších, je v Česku celá řada a pro obce a města znamenají vždy značný problém. 
Každá divoká skládka je totiž velkým znečištěním životního prostředí. Ve většině případů je viník neznámý a tak 
by tu skládku měla zlikvidovat obec, většinou na to ale nemají peníze. Možností je požádat o pomoc kraj a pak 
je na jeho dobré vůli, zda peníze poskytne. Výjimkou jsou případy, kdy škodliviny už začínají unikat do spodních 
vod, na to by měly mít kraje v rozpočtu přímo havarijní fond. Lze také požádat o státní dotaci z Operačního 
programu Životní prostředí. To ale pouze v případě, že se skládka nachází ve zvláště chráněném území. 
Ostatní obce mají smůlu. Ministerstvo životního prostředí si uvědomuje, že legislativu je třeba změnit a chystá 
proto novelu zákona o odpadech. Než se však začne něco měnit, potrvá to minimálně rok. 
 
Silnice 3. třídy v katastru obce Škvorec připomíná jednu velkou skládku, na úseku dva a půl kilometru se 
povalují pneumatiky, staré lednice a vyhozené televizory. "Vyvážejí to tam vesměs nějací živnostníci, lidé, kteří 
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nechtějí platit za sběrné dvory," podotkl starosta Škvorce Antonín Rubín (ODS). V obecním rozpočtu však 
miliony korun na likvidaci skládky chybí. Policie je v pátrání po vinících většinou bezmocná. "Pachatel to 
samozřejmě neudělá před námi. Objasněnost těchto případů se pohybuje okolo pěti procent," potvrdil velitel 
Městské policie Říčany Václav Řezáč. Obec požádala o pomoc krajskou správu a údržbu silnic, ta sice začala s 
vyřezáváním křovin, k odvozu odpadu už ale nedošlo. Vedení kraje totiž odmítlo dát na likvidaci další peníze. 
 
Problém s divokými skládkami se už naopak podařilo vyřešit na Vysočině. Tam však byly dvě obce 
spoluviníkem, příkladem je Kamenice u Jihlavy. Městys za to, že svým obyvatelům bez patřičných povolení 
umožnil na zdejší skládku vyvážet stavební odpad, zaplatil pokutu 100 tisíc korun. Od letošního léta už ale bude 
vše podle pravidel. "Bude tam připravena skládka. Bude mít svého provozovatele, který se tam o to bude 
starat," ujistila starostka obce Eva Jelenová. Batelov zase dostal od inspekce pokutu dokonce 300 tisíc korun, 
nebezpečný odpad musela obec odvézt a nelegální skládku uzavřít. Nyní zde připravili projekt rekultivace za 
téměř sedm milionů korun, pomoct by mohla evropská dotace. 
 
Možností, jak se účinně bránit vzniku takových divokých skládek příliš není, jsou takovým českým fenoménem. 
Odborníci se shodují na tom, že by pomohla větší osvěta. Víc informovat lidi o tom, že existují sběrné dvory, 
kam právě ty odpady patří. A v neposlední řadě výrazně zvýšit pokuty, které jsou nyní velmi nízké. Pokud už se 
podaří někoho odhalit, může na místě dostat fyzická osoba pokutu maximálně tisíc, ve správním řízení potom až 
50 tisíc korun. Konečný výsledek však bude vždy záviset na kázni lidí. 
##GMAP:3803:skládka## 
 
 
URL| http://www.ct24.cz/regionalni/85703-cerne-skladky-stale-znamenaji-problem/ 
 

 
Kraj Pardubický  
 
Mladá fronta DNES  

Lidé hlasují proti v ětrným elektrárnám. Ty p řesto dál porostou 
30.3.2010    Mladá fronta DNES    str. 3   Kraj Par dubický 

    Martin Filip    Pardubický kraj - Tisk     

Větrné elektrárny? Nikdy. Takový názor opakovaně ukazuje hlasování lidí o výstavbě větrníků. Nově v České 
Třebové. Plány na stavbu vrtulí se ale stále dají počítat po desítkách. 
 
PARDUBICE V pátek přišlo 131 lidí ze Skuhrova, části České Třebové, dát svým hlasováním najevo, že 
nechtějí, aby u nich v obci vyrostla větrná elektrárna. V anketě tak odmítli záměr města na její stavbu, pro bylo 
jen devatenáct hlasujících. Podobně dopadlo referendum v obci Strážná na Lanškrounsku počátkem března. Ne 
elektrárnám řeklo 48 lidí, což je přes šedesát procent voličů. 
 Vrtulím nefandí ani vedení Pardubického kraje, ačkoliv jim neumí zamezit. 
 Proti větrníkům protestuje několik občanských sdružení, „Zcela jednoznačně se ukazuje, že když se 
mohou lidé vyjádřit v referendu nebo anketě, dají najevo, že větrné elektrárny nechtějí,“ říká v reakci na 
proběhlá hlasování Prokop Holý z občanského sdružení Krajina pod Lázkem z Cotkytle na Orlickoústecku. Toto 
sdružení, které má 195 členů, právě spouští petici, která odmítá výstavbu větrných elektráren na Lanškrounsku. 
Podle textu petice elektrárny ničí krajinu a zhoršují životní prostředí. 
 Lidé budou petiční archy podepisovat do konce dubna a v květnu by měl petici dostat krajský úřad. 
 Kraj ale omezit výstavbu elektráren příliš neumí. 
„Větrné elektrárny se mi nelíbí, nepovažuji je za vhodný zdroj energií. Naše možnosti, jak omezit jejich výstavbu, 
jsou minimální,“ uvedl hejtman Radko Martínek. 
 Kraj vydal pouze metodickou pomůcku, ze které investoři vyčtou možnosti a omezení staveb větrných 
elektráren. 
 „Kraj nemůže nikomu zakázat svobodné podnikání, nicméně může klást určitá omezení. Každý případ 
se posuzuje individuálně, zejména v oblasti vlivu na životní prostředí,“ říká krajský radní pro životní prostředí 
Václav Kroutil. 
 Kraj právě posuzuje několik záměrů na stavbu elektráren z hlediska vlivu na životní prostředí, převážně 
na Orlickoústecku a Svitavsku, například v obcích Velká Skrovnice, Sobkovice, Třebařov, Výprachtice nebo 
Leština. 



 

Plné znění zpráv  6 
© 2010 NEWTON Media, a.s. 

www.newtonmedia.cz 

 Jedna elektrárna by měla vyrůst i v Cotkytli, přestože jeden z investorů, kteří tu chtěli stavět, odstoupil, 
další v záměru pokračuje. Vrtule by se nad Cotkytlí mohla roztočit v roce 2011. 
 Místní obecní úřad stavbu podporuje, protože má přinést do obecní kasy peníze. 
 
Spor o referendum v Cotkytli řeší soud 
 
I v Cotkytli má proto proběhnout referendum. Jenže obec a sdružení Krajina pod Lázkem se nyní dostali do 
sporu o to, jak referendum uspořádat. Spor řeší soud. 
 „Výsledek referenda se ale nevztahuje na výstavbu elektrárny, o které teď probíhá územní řízení. 
Smlouva s investorem je už sepsaná,“ říká starosta Cotkytle Ivo Berky. Odpůrci elektráren upozorňují, že jen na 
Lanškrounsku chtějí firmy vystavět desítky větrníků. Lanškrounský architekt Přemysl Kokeš zakreslil možné 
záměry staveb do fotografií tamní krajiny, dohromady je na obrázcích 41 vrtulí vysokých až 150 metrů. 
 „Vadí mi nekoncepčnost, s jakou se větrné elektrárny rozsévají po krajině. Česká republika měla 
vytipovat třeba čtyři místa, a v nich vystavět větrné parky. Teď je to tak, že každý, kdo se rozhodne na svém 
pozemku vystavět elektrárnu a je schopen to protlačit legislativou, tak si ji postaví,“ říká Kokeš. 
 Úspěchem pro odpůrce větrníků může být to, že od jejich staveb ustupují města. Své vlastní elektrárny 
chtěly mít Svitavy, Polička. Od záměrů odstoupily. Teď zřejmě padne i plán České Třebové stavět vrtuli ve 
Skuhrově. 
 „Plně respektuji názor obyvatel Skuhrova a budu prosazovat, aby se v projektu nepokračovalo,“ řekl 
starosta Třebové Jaroslav Zedník. O osudu větrníku ve Skuhrově bude rozhodovat zastupitelstvo. 
 
*** 
 
FAKTA Vyplatí se větrná elektrárna? Pro a proti Proti „Větrné elektrárny jsou jen velmi dobrý akumulátor. Jejich 
výroba stojí tak velké náklady, které se během životnosti nevracejí nebo jen těžko. Pokud na jejich výrobu 
musím vyvinout více energie, než potom vyprodukují, pak je to směšné,“ Přemysl Kokeš, architekt Pro „Náklady 
a energie na výrobu elektrárny jsou započtené v její ceně od výrobce jako v každém komerčním produktu. A 
vrátí se. Ve špičkových loklalitách je energetická návratnost tři až šest měsíců, jinde za devět až dvanáct 
měsíců.“ Michal Janeček, předseda České společnosti pro větrnou energii 
 
Foto popis| Vyrostou nebo ne? Názory na stavbu větrných elektráren nejsou jednotné. Konají se kvůli nim 
referenda. Jejich vznik nechce podporovat ani kraj, ale nemá možnost, jak je zakázat. 
Foto autor| Foto: Michal Klíma, MF DNES 
 
Regionální mutace| Mladá fronta DNES - pardubický kraj 
 

Asfaltový rybník zmizel po padesáti letech 
1.4.2010    Mladá fronta DNES    str. 3   Kraj Pard ubický 

    David Půlpán    Pardubický kraj - Tisk     

Začala likvidace kontaminované půdy v oblasti písníku, který v padesátých a šedesátých letech zaváželo 
Paramo odpadem ze zpracování ropy 
 
LUKAVICE (dp) - Pardubický kraj je čistší. 
 Asfaltový rybník v Lukavikcích u Slatiňan, který půl století zamořoval i chatařskou oblast ve Škrovádu, je 
pryč. 
 Firma Sdružení Baueko Lukavice vytěžila 24 tisíc tun kontaminované zeminy do hloubky sedmi metrů a 
nyní už zahájila rekultivaci bývalého písníku. 
 Stát nakonec společně s Pardubickým krajem za odstranění ekologické zátěže zaplatí 80 milionů korun. 
Ještě před pěti lety úředníci životního prostředí rozsah škod u Lukavic bagatelizovali. 
 Historie skládky vypovídá hodně o tom, co všechno bylo v komunistickém Československu možné. 
Odpad ze zpracování ropy přiváželo na skládku do Lukavic u Slatiňan Paramo na přelomu padesátých a 
šedesátých let. 
 Pak začaly okolní firmy páchnoucí rybník zasypávat popelem a štěrkem. „Na jednu stranu díkybohu za 
to, materiál byl zahuštěn, kdyby to byly vyloženě tekuté, bylo by to nebezpečnější,“ uvedl Jan Kašpar ze 
sdružení Baueko. 
 
Zarostlý přírodní koutek v Lukavicích skrýval jedy 
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Pak přišla fáze divoké rekultivace. Zjednodušeně řečeno skládku zahrnuly těžké stroje čtyřmi metry zeminy a 
všichni se tvářili, že je po problému. Jenže nebylo. Váha zeminy začala vytlačovat nebezpečné jedy do okolí. 
 „Místo bylo zarostlé travou, keři, břízami, vypadalo to jako krásný přírodní koutek. Ovšem když bylo léto 
a dostalo se k tomu slunce, začalo se to roztékat, pochodovat a kdo tam šel, zabořila se mu do toho noha,“ líčí 
Kašpar. 
 Firma asfalt vytěžila a odvezla na skládku nebezpečných odpadů v Čáslavi. Vybudovala na místě 
studnu a devět vrtů, kterými odčerpává kontaminovanou vodu. A teď už zbývá to poslední - zavézt bývalý lom. 
 Celá rekultivace podle původních odhadů měla stát přes dvě stěmilionů korun, ale výběrové řízení cenu 
srazilo. 
 „Cena se nezvýší, předpokládáme, že zůstane na 80 milionech,“ uvedl krajský radní Václav Kroutil. 
 
Regionální mutace| Mladá fronta DNES - pardubický kraj 
 
 
Chrudimsko  
 
Chrudimský deník  

Skládka Lukavice: Likvidace jed ů pokra čuje 
1.4.2010    Chrudimský deník    str. 3   Chrudimsko  

        Pardubický kraj - Tisk     

„Tisíce tun ropných odpadů končily na řízené skládce nebezpečných odpadů v Přelouči,“ uvedl Jan Kašpar ze 
společnosti Baueko 
 
Lukavice – Včerejší kontrolní den na lukavické skládce nebezpečného odpadu byl spojen s tiskovou konferencí, 
při které se zástupci médií seznámili s průběhem sanace území. Dozvěděli se, že ze skládky do dnešního dne 
odvezly nákladní vozy více než 24 tisíc tun kontaminované zeminy. 
 Jde o jednu z největších ekologických zátěží v Pardubickém kraji, který zaplatí za likvidaci 
nebezpečného odpadu 80 milionů korun. „Celkem pětaosmdesát procent nákladů poskytne kraji po podpisu 
smlouvy Státní fond životního prostředí,“ informuje tisková mluvčí Pardubického kraje Magdalena Navrátilová. 
Dodavatelské firmě, kterou je Sdružení Baueko Lukavice, zbývá pět měsíců na to, aby odtěžil starou 
ekologickou zátěž a lokalitu opětovně zrekultivovalo. „Stará ekologická zátěž pochází z přelomu padesátých a 
šedesátých let, kdy byl vytěžený písník zavezen takzvanými kyselými asfaltovými gudrony, což byl v té době 
odpad ze zpracování ropy v nedalekých Pardubicích,“ uvedl krajský radní Václav Kroutil, který je odpovědný za 
zemědělství, venkov a životní prostředí. 
 Na lukavickou skládku se kromě gudronů postupně a naprosto neřízeně navážely další odpady, 
například popílky. Nebezpečná ekologická bomba zůstala skryta lidským zrakům, ale tlak nadložní čtyřmetrové 
rekultivační vrstvy na plastické podloží způsoboval permanentní únik nebezpečných jedů do okolí. Znečištěno 
bylo široké okolí skládky. Jedy prosakovaly do Lukavického potoka, odkud se dostávaly do řeky Chrudimky. 
 „Tisíce tun ropných odpadů končily na řízené skládce nebezpečných odpadů v Přelouči. Těžbu jsme 
ukončili díky mimořádnému nasazení techniky a příznivému počasí již v polovině února letošního roku,“ uvedl 
Jan Kašpar ze sdružení Baueko. 
 Pardubickému kraji se v chrudimském okrese už podařilo zlikvidovat skládku průmyslových 
odmašťovadel v Boru u Skutče na Chrudimsku a v Hodoníně zase úložiště agrochemikálií (například pesticidy). 
 
Další snímky a video na: www.chrudimsky.denik .cz/lukavice 
 
Foto popis| KRAJSKÝ RADNÍ Václav Kroutil (na snímku vlevo uprostřed) seznámil účastníky kontrolního dne a 
tiskové konference s historií lukavické skládky. Uvedl, že stará ekologická zátěž pochází z přelomu padesátých 
a šedesátých let minulého století, kdy lidé životní prostředí kladli na samý okraj zájmu. 
Foto autor| Foto: Karel Dvořák 
Region| Východní Čechy 
 
 
18:00 Události v regionech - Praha  
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ČT 1 

Likvidace ob ří černé sklády 
31.3.2010    ČT 1    str. 8   18:00 Události v regionech - Praha 

        Pardubický kraj - TVR     

 
Jitka SLUKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
V Pardubickém kraji likvidují jednu z největších černých skládek průmyslového odpadu, vedle níž žili obyvatelé 
Lukavice na Chrudimsku desítky let. Nebezpečné látky navážely do bývalého lomu průmyslové podniky a 
chemikálie prosakovaly do místního potoka i řeky Chrudimky. Sanace celého území teď bude stát 80 milionů 
korun. 
 
Michal KLOKOČNÍK, redaktor 
-------------------- 
Těžká technika odváží tisíce tun zapáchající nasáklé zeminy. Odpad do pískovcového lomu v 50. a 60. letech 
vozily nejrůznější podniky. 
 
Jan KAŠPAR, Vodní zdroje Ekomonitor, s. r. o. 
-------------------- 
Jednalo se o ropné látky, o čistě ropné látky, které bohužel byly extrémně kyselé. 
 
Václav KROUTIL, radní, Pardubický kraj /ČSSD/ 
-------------------- 
Těch látek se tady objevilo mnohem víc, čili není jednoznačně možno určit původce. 
 
Michal KLOKOČNÍK, redaktor 
-------------------- 
Navážení jedů se dnes nikdo nehlásí. Cenu za likvidaci skládky Pardubický kraj ve výběrovém řízení srazil z 
původně plánovaných 235 na 80 milionů. 
 
Josef HEJDUK, vedoucí, odbor životního prostředí KÚ Pardubického kraje 
-------------------- 
Nebezpečná půda se odvážela na skládku nebezpečných odpadů do Čáslavi. 
 
Michal KLOKOČNÍK, redaktor 
-------------------- 
85 % nákladů na likvidaci skládky pokryje evropská dotace. 5 % půjde ze státního rozpočtu. 
 
Ivana VÁVROVÁ, odbor ekologických škod, ministerstvo životního prostředí 
-------------------- 
Dříve tady nebyly prostředky na řešení takovýchto ekologických, starých ekologických zátěží. V současné době 
jsou díky operačnímu programu. 
 
Veronika SMOLKOVÁ, Státní fond životního prostředí 
-------------------- 
Velmi často jsou to právě skládky průmyslového odpadu, které jsou takhle jakoby zanedbány, nedobře 
zrekultivovány a vyskytnou se problémy po mnoha letech. 
 
Michal KLOKOČNÍK, redaktor 
-------------------- 
Nechvalně známý lom v Lukavici se už brzy promění k nepoznání. Ze staveniště bude zpátky zelená louka 
osázená stromy. Michal Klokočník, Česká televize, Pardubický kraj. 
 
Jitka SLUKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
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Téma černých skládek ale nekončí. Ve studiu vítám středočeskou redaktorku Ivanu Šmelovou. Ivano, viděli 
jsme, kam až může vést nelegální vyvážení odpadů. Tohle byl extrém, ale těch černých skládek, i když 
menších, je v Česku celá řada. Jak se s nimi potýkají města a obce a jak je řeší? 
 
Ivana ŠMELOVÁ, redaktorka 
-------------------- 
Samozřejmě každá divoká skládka rovná se velké znečištění životního prostředí. Pokud jako ve většině případů 
je viník neznámý, měla by tu skládku zlikvidovat obec. Většinou ale na to nemají peníze. Takže možností je, 
požádat kraj o pomoc. Tam je ale na jeho dobré vůli, jestli peníze poskytne. Výjimkou jsou případy, kdy už třeba 
různé škodliviny začínají unikat do spodních vod. Na to by měly mít kraje v rozpočtu přímo havarijní fond. Nebo 
lze požádat o státní dotaci z operačního programu životní prostředí. To ale pouze v případě, že ta skládka se 
nachází ve zvláště chráněném území. Ostatní obce mají smůlu. Ministerstvo životního prostředí si uvědomuje, 
že je potřeba změnit legislativu a chystá novelu zákona o odpadech. Jenže, než se začne něco měnit, potrvá 
minimálně rok. A to, že je to opravdu potřeba, ukazuje i reportáž kolegů Lucie Komňacké a Radovana Daňka. 
 
Lucie KOMŇACKÁ, redaktorka 
-------------------- 
Silnice 3.třídy v katastru obce Škvorec připomíná jednu velkou skládku. Na 2,5 kilometrech se povalují 
pneumatiky, staré lednice, vyhozené televizory. 
 
Antonín RUBÍN, starosta, Škvorec /ODS/ 
-------------------- 
Nikdo neví, jak se to tam dostalo, vyváží tam vesměs zřejmě nějaký živnostníci, lidi prostě, který nechtějí platit 
za ty sběrný dvory. 
 
Lucie KOMŇACKÁ, redaktorka 
-------------------- 
V obecním rozpočtu ale miliony korun na likvidaci skládky chybí. Policie je v pátrání po vinících většinou 
bezmocná. 
 
Václav ŘEZÁČ, velitel, Městská policie Říčany 
-------------------- 
Pachatel to samozřejmě nebude dělat před náma. Objasněnost se může pohybovat kolem 5 %. 
 
Lucie KOMŇACKÁ, redaktorka 
-------------------- 
Obec požádala o pomoc krajskou správu a údržbu silnic. Ta sice začala s vyřezáváním křovin, k odvozu odpadu 
už ale nedošlo. Vedení kraje totiž odmítlo dát na likvidaci další peníze. Naopak problém s divokými skládkami se 
už podařilo vyřešit na Vysočině. Tam ale byly dvě obce spoluviníkem. Například Kamenice u Jihlavy. 
 
Radovan DANĚK, redaktor 
-------------------- 
Městys za to, že bez patřičných povolení svým obyvatelům umožnil sem na skládku vyvážet stavební odpad, 
zaplatil pokutu 100 tisíc korun. Od letošního léta už ale bude vše podle pravidel. 
 
Eva JELENOVÁ, starostka, Kamenice /nez./ 
-------------------- 
Bude tam připravena skládka, která bude mít svého provozovatele, svého člověka, který se tam o to bude 
starat. 
 
Lucie KOMŇACKÁ, redaktorka 
-------------------- 
Batelov zase dostal od inspekce pokutu dokonce 300 tisíc. Nebezpečný odpad musel odvézt a nelegální 
skládku uzavřít. Teď připravil projekt rekultivace za téměř 7 milionů. Pomoct by mohla evropská dotace. 
Radovan Daněk a Lucie Komňacká, Česká televize. 
 
Jitka SLUKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ivano, řekni nám ještě, jaká je tedy možnost účinně se bránit vzniku takových divokých skládek? 
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Ivana ŠMELOVÁ, redaktorka 
-------------------- 
Tak ty černé skládky jsou takovým českým fenoménem. Odborníci se shodují na tom, že by pomohla větší 
osvěta. Víc informovat lidi, že existují sběrné dvory, kam právě ty odpady patří. No a v neposlední řadě výrazně 
zvýšit pokuty, protože ty jsou teď zatím velmi nízké. Pokud už se podaří někoho odhalit, tak fyzická osoba může 
dostat na místě pokutu maximálně tisíc korun. Ve správním řízení potom až 50 tisíc. Ten konečný výsledek 
bude ale vždycky záviset na kázni lidí. 
 
Jitka SLUKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Tolik naše středočeská zpravodajka Ivana Šmelová. 
 

 
18:00 Události v regionech - Brno  
 
ČT 1 

Zástupci kraj ů dnes jednali o projektu Čistá Svratka 
29.3.2010    ČT 1    str. 9   18:00 Události v regionech - Brno 

        Pardubický kraj - TVR     

 
Michal FILA, moderátor 
-------------------- 
Projekt Čisté povodí Svratky existuje od roku 2003, kdy se politici z Jihomoravského a Pardubického kraje a 
Vysočiny shodli na tom, že je potřeba tuto řeku zbavit fosforu a dusíku. Čistá Svratka je totiž zásadní pro další 
projekty, jakým je například boj se sinicemi v brněnské přehradě nebo v nádrži Vír. Co se za celých 7 let v 
jednotlivých regionech udělalo a jak se bude dále postupovat si dnes přijeli sdělit zástupci jednotlivých krajů do 
Brna. 
 
Eva LÍPOVÁ, redaktorka 
-------------------- 
V roce 2003 zástupci krajů Jihomoravského, Pardubického a Vysočiny vyhlásili tři důležité kroky k čisté Svratce. 
Ekologicky vychovávat obyvatele aby nepoužívali škodlivé prací a mycí prostředky. Vybudování čističek a 
nakonec boj se snad už řádně oslabenými sinicemi. Píše se rok 2010 a právě dnes se po 7 letech sešli zástupci 
všech krajů, aby si řekli, jak se v projektu postoupilo. Například v Jihomoravském kraji mají za sebou 
propagační kampaň. Co se týče budování čističek, do konce roku je budou mít všechny obce nad 2000 
obyvatel. Ani jedna z nich ale nečistí fosfor ani dusík. Další otazníky visí nad menšími sídly. Tam si o kanalizaci 
a čističkách můžou nechat zdát. A jak jsou na tom sousedé? 
 
Václav KROUTIL, radní Pardubického kraje /ODS/ 
-------------------- 
My jsme pro toto jednání neudělali si kompletní souhrn, protože tam některé věci teprve budeme přičítat. Proto 
nemáme hotová čísla. 
 
Josef MATĚJEK, radní kraje Vysočina /ČSSD/ 
-------------------- 
Co se týká menších obcí, tak jenom v povodí Svratky jich máme asi 96 nebo 97 jestli se nepletu a tam jsou 
problémy trochu horší, protože pro některé malé obce postavit klasickou větrnou čističku s likvidací dusíku a 
fosforu, je to dost náročné. 
 
Eva LÍPOVÁ, redaktorka 
-------------------- 
A tak se radní dohodli, že se určitě sejdou zase brzy znovu. A příště si už přinesou konkrétní informace a čísla, 
která dnes zůstala doma. A aby v tom nebyli sami, do příště zaúkolovali i Povodí Moravy. 
 
Ivo POLÁK, radní Jihomoravského kraje /ČSSD/ 
-------------------- 



 

Plné znění zpráv  11 
© 2010 NEWTON Media, a.s. 

www.newtonmedia.cz 

Dohodli jsme se na tom, že Povodí Moravy zpracuje analýzu vlastně všech míst nad brněnskou údolní nádrží. 
 
Eva LÍPOVÁ, redaktorka 
-------------------- 
Protože doposud nikoho nenapadlo zjistit, jestli už vybudované čističky alespoň z části řece odlehčily. V každém 
případě prý ale nemáme kam spěchat. Naplánované datum, kdy bude snad Svratka čistá, je totiž až rok 2021. 
Eva Lípová, Česká televize, Brno. 
 
 
17:00 Události regionu  
 
ČRo Pardubice  

Pardubický kraj podpo ří pojízdné prodejny v malých obcích 
1.4.2010    ČRo Pardubice    str. 6   17:00 Události regionu 

        Pardubický kraj - TVR     

 
Iveta ZÁLESKÁ, moderátorka 
-------------------- 
Pardubický kraj podpoří pojízdné prodejny v malých obcích. Letos jim přispěje na provoz částkou ve výši 800 
tisíc korun, což je dvakrát více než vloni. Podle krajského radního Václava Kroutila jsou pojízdné prodejny pro 
mnoho lidí žijících na vesnici životně nezbytné. 
 
Václav KROUTIL, krajský radní 
-------------------- 
Z hlediska sociálního, aby se na venkově udržela obslužnost obchodní a aby prostě každý člověk na venkově 
měl dostupné potraviny, tak si myslím, že tento dotační titul, řekl bych, zaplňuje jakési vakuum, které chybělo. 
Zejména pro tu starší populaci je to sociálně potřebný. 
 

Likvidace skládky v Lukavici na Chrudimsku vstoupil a do další etapy 
31.3.2010    ČRo Pardubice    str. 3   17:00 Události regionu 

        Pardubický kraj - TVR     

 
Iveta ZÁLESKÁ, moderátorka 
-------------------- 
Likvidace skládky v Lukavici na Chrudimsku vstoupila do další etapy. Od září už v této lokalitě sanační firmy 
odtěžily přibližně 24 tisíc tun kontaminované zeminy a odpadů. Škodlivé zbytky z rafinace ropy sem přitom 
proudily na začátku 60.let z pardubického Parama. Lukavickou skládku ještě čeká rekultivace terénu. V letošním 
roce by měla přijít řada ještě na jeden odborný zásah. Tentokrát půjde o likvidaci staré ekologické zátěže v 
areále bývalé chrudimské Transporty, upřesňuje krajský radní zodpovědný za oblast životního prostředí Václav 
Kroutil. 
 
Václav KROUTIL, radní Pardubického kraje, oblast životního prostředí 
-------------------- 
Jedna záležitost, která se připravuje je na lokalitě Transporta v Chrudimi. Žadatelem o dotaci v tomto případě je 
město a je tam spousta dalších dotčených subjektů, které tam navazují vlastně na tu průmyslovou zónu a jsou 
vlastníky dotčených pozemků. Tato sanace je rozpočtována na 115 milionů a byla předložena žádost na státní 
fond životního prostředí. 
 


